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 Parlament/ Luni - o nouă sedinţă a Birourilor permanente reunite 

pentru stabilirea calendarului moţiunii de cenzură 

Birourile permanente reunite ale Senatului şi Camerei Deputaţilor au fost convocate din 

nou pentru luni, de la ora 12,00, pentru a stabili calendarul dezbaterii moţiunii de 

cenzură depuse vineri noaptea de parlamentarii USR PLUS şi AUR. 

 

Iniţial, Birourile permanente reunite ale celor două Camere fuseseră convocate vineri, la 

ora 23,00, dar şedinţa nu a putut avea loc din lipsă de cvorum, fiind amânată pentru 

sâmbătă. Nici sâmbătă nu a fost întrunit cvorumul necesar, şedinţa fiind programată 

pentru luni. 

 

"Nu a existat cvorum din nou. Au fost prezenţi 6 membri ai Biroului permanent de la 

Senat şi 6 membri de la Camera Deputaţilor. Deci - 12. Cvorumul necesar pentru şedinţă 

este de 14 membri. Am convocat o nouă reuniune a Birourilor permanente reunite 

pentru ziua de luni, la ora 12,00", a declarat, sâmbătă, la Blaj, preşedintele Camerei 

Deputaţilor, Ludovic Orban. 

 

Moţiunea de cenzură "Demiterea Guvernului Cîţu, singura şansă a României de a trăi!", 

semnată de 122 de parlamentari, a fost depusă vineri la Senat şi Camera Deputaţilor. 

 

Potrivit Regulamentului activităţilor comune ale Camerei Deputaţilor şi Senatului, 

moţiunea de cenzură, care poate fi iniţiată de cel puţin o pătrime din numărul total al 

deputaţilor şi senatorilor, se prezintă Birourilor permanente şi se comunică Guvernului 

de către preşedintele Camerei Deputaţilor în ziua în care aceasta a fost depusă. 

 

Moţiunea de cenzură se prezintă în şedinţa comună a celor două Camere în cel mult 

cinci zile de la data depunerii. 

 

Dezbaterea moţiunii de cenzură are loc după trei zile de la data când a fost prezentată 

în şedinţa comună a celor două Camere. 

 

 

https://www.agerpres.ro/politica/2021/09/03/dan-barna-anunta-ca-a-fost-depusa-motiunea-de-cenzura--773861
https://www.agerpres.ro/politica/2021/09/03/dan-barna-anunta-ca-a-fost-depusa-motiunea-de-cenzura--773861
https://www.agerpres.ro/viata-parlamentara/2021/09/03/parlament-sedinta-birourilor-permanente-reunite-suspendata-din-lipsa-cvorumului--773909
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Data şi locul şedinţei comune, împreună cu invitaţia de participare, se comunică 

Guvernului de către preşedintele Camerei Deputaţilor cu 24 de ore înainte ca aceasta să 

aibă loc.  

 (Sursa: Agerpres) 

 

 BREAKING Președintele Iohannis se întâlnește cu premierul Florin 

Cîțu la 12.30 pe tema crizei guvernamentale 

Președintele Iohannis se întâlnește azi la 12.30 cu premierul Florin Cîțu pe tema crizei 

guvernamentale, potrivit unui anunț oficial. 

Înâtâlnirea are loc la Palatul Cotroceni. 

Discuția celor doi are loc pe fondul discuției din birourile permanente reunite al 

Parlamentului, programată la ora 12.00, care ar trebui să ia în discuție moțiunea de 

cenzură depusă de USR PLUS și AUR. 

(Sursa: G4media.ro) 

 

 Soarta Guvernului decisă astăzi - PNL joacă tare: va cere comisie de 

anchetă pe moțiunea USR PLUS AUR 

PNL va cere comisie de anchetă privind semnăturile parlamentarilor de pe moțiunea 

depusă de USRPLUS  AUR vineri seară împotriva actualului Executiv, anunță Antena3. 

Mai mulți lideri politici au lansat suspiciuni privitoare la validitatea acestei moțiuni de 

cenzură, dar un semnal interesant vine din partea vicepreședintelui Senatului, Alina 

Gorghiu (PNL). Senatorul arată faptul că, în cadrul ședinței Birourilor Permanente 

Reunite, de luni, liberalii vor solicita o analiză a moțiunii depuse de USR-PLUS și AUR 

pentru a vedea dacă îndeplinește condițiile procedurale. 

„Mâine, la BPR, vom analiza dacă moțiunea depusă de USR - PLUS - AUR, alianța toxică, 

îndeplinește condițiile procedurale pentru a putea stabili calendarul. 
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Vă mărturisesc că sunt diverse semne de întrebare, iar mâine le vom analiza pe toate.”, 

spune Alina Gorghiu. 

Și liderul PSD, Marcel Ciolacu, a lăsat să se înțeleagă că există posibilitatea ca moțiunea 

USR-PLUS-AUR să nu ajungă la votul din plenul Parlamentului. 

”Dacă moțiunea alianței USR AUR nu ajunge la vot în plen suntem dispuși să vorbim cu 

USR și AUR, să convenim un text al moțiunii, să semneze moțiunea pentru a avea cele 

234 de voturi și în 10 minute o depunem. Guvernul Cîțu trebuie să plece”, a declarat 

Marcel Ciolacu. 

În cazul în care se dovedește viciul de procedură, atunci va fi ca o adevărată lovitură de 

baros pentru cei de la USR-PLUS, care s-ar trezi în fața unui episod politic extrem de 

rușinos. Ba mai mult, cei de la USR-PLUS s-ar putea trezi în situația de a merge cu 

căciula în mână la cei de la PSD pentru a susține moțiunea de cenzură, fiind ultima șansă 

de a-și atinge scopul politic. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Cîţu: Facturile de pe PNDL 2, plătite după rectificarea bugetară 

Premierul Florin Cîţu a declarat duminică seara, la Blaj, că facturile restante din PNDL 2 

se vor plăti imediat după rectificarea bugetară, potrivit Agerpres. 

 

Întrebat de jurnalişti ce se întâmplă cu PNDL 2, cu sumele care încă mai trebuie achitate, 

premierul a afirmat că acestea se vor plăti. 

"Vine rectificarea şi facturile se plătesc. Eu vreau să aduc aminte tuturor românilor că, 

atunci când am preluat noi guvernarea, erau facturi neplătite de 8 luni de zile. Acum, 

pentru că am avut această situaţie cu..., am întârziat rectificarea din cauză că se negocia, 

să nu îi mai spunem şantaj, acel PNI 'Anghel Saligny', am întârziat această perioadă, dar 

vom remedia imediat ce vom recupera imediat după rectificarea bugetară. Facturile vor 

fi plătite. Vrem să continuăm toate proiectele", a afirmat premierul. 
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Florin Cîţu a fost prezent duminică seara în municipiul Blaj, unde şi-a prezentat, în cadrul 

şedinţei Colegiului Director Judeţean al PNL Alba, moţiunea de candidatură la 

preşedinţia Partidului Naţional Liberal. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 EFOR și alte 17 organizații au solicitat Avocatului Poporului să 

sesizeze CCR cu privire la OUG pentru aprobarea programului Saligny 

Expert Forum a solicitat Avocatului Poporului alături de alte 17 organizații 

neguvernamentale și grupuri civice să sesizeze Curtea Constituţională cu privire la 

excepţia de neconstituţionalitate a Ordonanţei de urgenţă pentru aprobarea 

Programului Național de Investiții “Anghel Saligny”, se arată într-un comunicat transmis 

redacției. 

Ordonanța privind aprobarea Programului Anghel Saligni, în valoare de 50 de miliarde 

RON, bani pentru proiecte de asflatare, canalizare și rețele de gaz, a fost adoptat vineri 

seara în ședința de Guvern. OUG-ul intră în vigoare la data adoptării iar singura instituție 

care poate ataca la CCR ordonanța de urgență este Avocatul Poporului. 

Redăm mai jos comunicatul: 

”Adoptarea OUG s-a făcut cu încălcarea flagrantă a articolului 115, alin. 4 din Constituție, 

în lipsa unei situații extraordinare care să justifice înlocuirea procedurilor parlamentare și 

asumarea unui astfel de proiect de către Guvern. 

Totodată, a fost încălcat și art. 141 din Constituția României referitor la Consiliul 

Economic și Social, prin faptul că nu s-a solicitat avizul conform procedurilor legale de la 

această instituție și nici nu s-a primit un aviz. Contrar declarațiilor liderilor politici, avizul 

CES este obligatoriu. 

Considerăm că în elaborarea actului normativ nu au fost respectate normele 

constituționale, iar aprobarea acestuia este un demers care servește mai degrabă 

intereselor politice. Chiar dacă înțelegem și susținem necesitatea dezvoltării 

comunităților locale, credem că modalitatea de legiferare aleasă de Guvernul României 

este abuzivă și necorespunzătoare. 
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Guvernul a inițiat un OUG care să reglementeze un program cu un buget de 50 de 

miliarde de lei, justificând urgența prin lipsa infrastructurii la nivel local. OUG justifică 

faptul că neaprobarea acestui proiect ar conduce ”pe termen lung la neasigurarea 

standardelor de calitate a vieţii, necesare populaţiei, în domeniul serviciilor publice” și 

menționează și nerespectarea de către statul român a unor angajamente la nivel 

european, iar nepunerea lor în aplicare ar conduce la sancțiuni. 

De asemenea, legiuitorul menționează faptul că se încheie Programul Național de 

Dezvoltare Locală și există încă cereri care nu au fost soluționate, invocând urgența 

pentru a asigura accesul populației la servicii. Cu toate acestea, lipsa infrastructurii nu 

este o realitate care a apărut în mod neașteptat și nici nu este extraordinară, ci este o 

stare de fapt care se perpetuează de zeci de ani, fapt foarte bine cunoscut de partidele 

politice care s-au aflat la conducerea statului. 

Utilizarea instrumentului ordonanței de urgență nu este justificată și având în vedere 

lipsa urgenței și a unei situații extraordinare considerăm că un astfel de program ar fi 

putut fi dezbătut în Parlament. Reamintim că OUG 28/2013, care a reglementat PNDL 1 

a fost aprobat în Parlament după doi ani, prin Legea nr. 89/2015, ceea ce este 

inadmisibil pentru un proiect de o astfel de anvergură.” 

(Sursa: G4media.ro) 

 

 BNR a sancționat 8 bănci cu avertisment scris. Ce au găsit inspectorii 

de la Supraveghere: încălcări ale legii privind combaterea spălării 

banilor, controale interne ineficiente, procese decizionale 

netransparente sau expuneri de peste 25% din capitalul băncii pe un 

singur client 

BNR a sancționat în acest an 8 bănci cu avertisment scris, după ce Direcția de 

Supraveghere a efectuat controale și a înaintat apoi primului viceguvernator Florin 

Georgescu propunerea de sancționare. Printre deficiențele găsite se numără încălcări ale 

legii pentru prevenirea și spălarea banilor, controale interne ineficiente, procese 

decizionale netransparente sau expuneri de peste 25% din capitalul băncii pe un singur 

client.  
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În cazul băncilor cooperatiste controlate, inspectorii BNR au dat de calitatea slabă a 

rapoartelor de supraveghere, neefectuarea unor verificări cu privire la implicarea 

conducerii în litigii, valorificarea cu întârziere a constatărilor din rapoartele de 

supraveghere, dispunerea de măsuri disproporționale cu riscul deficiențelor constatate și 

altele. 

Aedificium Banca pentru Locuințe S.A - avertisment scris. Motivul: 

 deficiențe de natura celor prevăzute la art.228 alin.(1) lit.q) din Ordonanţa de 

urgenţă a Guvernului nr.99/2006 privind instituţiile de credit şi adecvarea 

capitalului (articol care se referă la încălcări ale legii pentru prevenirea și 

sancționarea spălării banilor, precum și pentru instituirea unor măsuri de prevenire 

și combatere a finanțării actelor de terorism, cu modificările și completările 

ulterioare, n.red), aprobată cu modificări şi completări prin Legea nr.227/2007, cu 

modificările şi completările ulterioare, constând în nerespectarea unor măsuri 

dispuse prin Ordinul Prim-viceguvernatorului Băncii Naţionale a României 

nr.92/15.09.2020. (Ordinul Prim-viceguvernatorului Băncii Naționale a României 

nr.76/14.07.2021) 

First Bank- avertisment scris. Motive: 

 neimplementarea unor controale interne eficiente, situație care a permis, în unele 

cazuri, exercitarea prerogativelor funcțiilor de conducere/conducere de nivel 

mediu a unor activități de importanță deosebită din cadrul instituției de credit 

înainte de obținerea aprobării prealabile din partea Băncii Naționale a României 

pentru exercitarea responsabilităților atribuite funcțiilor în cauză și, respectiv, a 

responsabilităților de administrator, în lipsa îndeplinirii formalităților de 

înregistrare la Oficiul Registrului Comerțului a mențiunilor cu privire la funcția 

deținută; 

 neasigurarea unui proces decizional transparent și, totodată, crearea premiselor 

unei monitorizări deficitare a modului de implementare a deciziilor Comitetului 

de Direcție al instituției de credit, având în vedere elaborarea, cu întârziere, a 

proceselor verbale și a deciziilor aferente ședințelor comitetului menționat; 

 nerespectarea unei măsuri dispuse instituției de credit printr-un ordin al Prim - 

viceguvernatorului Băncii Naţionale a României. (Ordinul Prim-viceguvernatorului 

Băncii Naționale a României nr.65/24.06.2021) 
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Banca Română de Credite și Investiții SA- avertisment scris. Motivul: 

 nerespectarea prevederilor art. 395 alin. (1) paragraful (2) și art. 396 alin. (1) din 

Regulamentul nr.575/2013 al Parlamentului European și al Consiliului din 26 iunie 

2013 privind cerințele prudențiale pentru instituțiile de credit și societățile de 

investiții și de modificare a Regulamentului (UE) nr.648/2012, cu modificările și 

completările ulterioare. Articolul în cauză se referă la expuneri mai mari de 25% 

din capitalul eligibil al băncii pe un singur client sau clienți aflați în legătură. 

(Ordinul Prim-viceguvernatorului Băncii Naționale a României nr.40/02.04.2021) 

Banca Centrală Cooperatistă CREDITCOOP- avertisment scris. Motive: 

 neîndeplinirea măsurii dispusă de Banca Națională a României la art.2 lit.a) din 

Ordinul Prim-viceguvernatorului Băncii Naționale a României nr.55/20.05.2020, 

coroborată cu nerespectarea prevederilor cadrului de reglementare intern al 

băncilor cooperatiste, respectiv Îndrumarul pentru elaborarea regulamentului de 

organizare și funcționare a băncii cooperatiste – Cadru de administrare și 

Regulamentul cadru de organizare și funcționare a Comitetului de administrare a 

riscurilor, având în vedere neasigurarea unei structuri adecvate și complete la 

nivelul băncilor cooperatiste cu privire la Consiliul de administrație (în cazul 

băncilor cooperatiste Deltacoop Tulcea, Unirea Brașov, Eurocoop Sf. Gheorghe) și 

Comitetul de administrare a riscurilor (în cazul băncilor cooperatiste Jijia Dorohoi, 

Unirea Brașov, Istrița Buzău, Deltacoop Tulcea); 

 nerespectarea prevederilor art.34 alin.1 din Regulamentul Băncii Naționale a 

României nr.5/2013 privind cerințe prudențiale pentru instituțiile de credit, cu 

modificările şi completările ulterioare (corespondent cu prevederile art.34 alin.1 și 

art.341 alin.1 din Regulamentul Băncii Naționale a României nr.5/2013 privind 

cerințe prudențiale pentru instituțiile de credit, actualizat la data de 28.12.2020 cu 

modificările Regulamentului nr.11/2020), coroborat cu art.337 alin.1 lit.d) și 

art.392 alin.3 din Ordonanța de urgență nr.99/2006 privind instituțiile de credit și 

adecvarea capitalului, aprobată cu modificări și completări prin Legea 

nr.227/2007, cu modificările și completările ulterioare, având în vedere practicile 

deficitare în ceea ce privește activitatea funcției de supraveghere a băncilor 

cooperatiste exercitată la nivelul Băncii Centrale Cooperatiste CREDITCOOP, fapte 

care au condus la neidentificarea la timp a unor deficiențe și la nedispunerea de 

măsuri care să conducă la diminuarea expunerii la riscuri a băncilor cooperatiste 
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(calitatea slabă a rapoartelor de supraveghere, neefectuarea unor verificări cu 

privire la implicarea membrilor organului de conducere în litigii, valorificarea cu 

întârziere a constatărilor din rapoartele de supraveghere, dispunerea de măsuri 

care nu au fost proporționale cu riscul asociat deficiențelor constatate și nu au 

vizat cauza deficiențelor, identificarea cu întârziere a unor fapte ce au avut loc cu 

mult timp înaintea perioadei supuse verificării și a unor aspecte privind 

potențialele conflicte de interese, precum și neocuparea poziției de director 

general adjunct pentru o perioadă mai mare de timp de la Banca Cooperatistă 

Unirea Brașov); 

 nerespectarea prevederilor art.13 alin.1, art.36 alin.5 și art.40 alin.4 din 

Regulamentul Băncii Naționale a României nr.5/2013 privind cerințe prudențiale 

pentru instituțiile de credit, cu modificările şi completările ulterioare 

(corespondent cu prevederile art.13 alin.1 și art.37 alin.8 și art.386 din 

Regulamentul Băncii Naționale a României nr.5/2013 privind cerințe prudențiale 

pentru instituțiile de credit, actualizat la data de 28.12.2020 cu modificările 

Regulamentului nr.11/2020), având în vedere ineficiența măsurilor dispuse de 

Casa Centrală, aspecte care au condus la înregistrarea, în mod frecvent, a unor 

depășiri ale limitelor stabilite de instituția de credit pentru o serie de indicatori 

aferenți profilului de risc, atât pentru casa centrală, cât și la nivelul rețelei de bănci 

cooperatiste; 

 nerespectarea prevederilor art.34 alin.1 din Regulamentul Băncii Naționale a 

României nr.5/2013 privind cerințe prudențiale pentru instituțiile de credit, cu 

modificările şi completările ulterioare (corespondent cu prevederile art.34 alin.1 și 

art.341 alin.1 din Regulamentul Băncii Naționale a României nr.5/2013 privind 

cerințe prudențiale pentru instituțiile de credit, actualizat la data de 28.12.2020 cu 

modificările Regulamentului nr.11/2020), coroborat cu art.337 alin.1 lit.d) și 

art.392 alin.3 din Ordonanța de urgență nr.99/2006 privind instituțiile de credit și 

adecvarea capitalului, aprobată cu modificări și completări prin Legea 

nr.227/2007, cu modificările și completările ulterioare, având în vedere lipsa unor 

prevederi în cadrul intern de reglementare aferent organizării și funcționării 

activității de supraveghere de la nivelul casei centrale, cu privire la modul de 

organizare și desfășurare al acțiunilor de inspecție tematice, planificarea acțiunilor 

on-site de supraveghere, pregătirea acțiunilor de inspecție on-site, instrumentele 

care pot fi utilizate în cadrul acțiunilor de inspecție pentru realizarea obiectivelor, 
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modul de valorificare a constatărilor din rapoartele de supraveghere, termenele 

aferente etapelor de desfășurare a activităților de supraveghere; 

 nerespectarea prevederilor art.89 din Regulamentul Băncii Naționale a României 

nr.5/2013 privind cerințe prudențiale pentru instituțiile de credit, cu modificările şi 

completările ulterioare (corespondent cu prevederile art.89 din Regulamentul 

Băncii Naționale a României nr.5/2013 privind cerințe prudențiale pentru 

instituțiile de credit, actualizat la data de 28.12.2020 cu modificările 

Regulamentului nr.11/2020), având în vedere deficiențele identificate cu privire la 

metodologia de stabilire a rating-urilor inițiale, respectiv rating-urilor revizuite pe 

parcursul derulării creditelor, cu impact asupra determinării ajustărilor pentru 

depreciere și asupra raportărilor prudențiale.(Ordinul Prim-viceguvernatorului 

Băncii Naționale a României nr.28/11.03.2021) 

Porsche Bank Romania SA- avertisment scris. Motivul: 

 nerespectarea prevederilor art. 231 coroborat cu prevederile art. 233 alin. (1) și (2) 

din Regulamentul Băncii Naționale a României nr. 5/2013 privind cerințe 

prudențiale pentru instituțiile de credit, cu modificările și completările ulterioare, 

respectiv pentru neimplementarea unui cadru de administrare și control eficient 

și prudent al riscului asociat activităților externalizate.(Ordinul Prim-

viceguvernatorului Băncii Naționale a României nr.24/01.03.2021) 

Banca Centrală Cooperatistă CREDITCOOP - avertisment scris. Motive: 

 nerespectarea prevederilor art.49 și art.50 alin.2 din Regulamentul Băncii 

Naționale a României nr.5/2013 privind cerințe prudențiale pentru instituțiile de 

credit, cu modificările și completările ulterioare, corespondent cu prevederile 

art.49 alin.1 și art.51 alin.2 și alin.3 din Regulamentul Băncii Naționale a României 

nr.5/2013 privind cerințe prudențiale pentru instituțiile de credit, actualizat la data 

de 28.12.2020 cu modificările Regulamentului nr.11/2020, având în vedere 

aspectele de risc privind conflictele de interese de la nivelul Băncii Cooperatiste 

Unirea Brașov, aspecte care deși au fost aduse la cunoștința casei centrale de 

către banca cooperatistă, nu au fost analizate de funcția de conformitate și nu au 

fost aduse la cunoștința organului de conducere al casei centrale, nefiind 

totodată respectată politica de conformitate de la nivelul rețelei de bănci 

cooperatiste; 
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 nerespectarea prevederilor art.4 alin.1 lit.b) și alin.2 din Regulamentul Băncii 

Naționale a României nr.5/2013 privind cerințe prudențiale pentru instituțiile de 

credit, cu modificările și completările ulterioare, corespondent cu prevederile art.4 

alin.1 lit.b) și alin.2 din Regulamentul Băncii Naționale a României nr.5/2013 

privind cerințe prudențiale pentru instituțiile de credit, actualizat la data de 

28.12.2020 cu modificările Regulamentului nr.11/2020, coroborat cu prevederile 

art.107 alin.1 și art.392 alin.3 din Ordonanța de urgență nr.99/2006 privind 

instituțiile de credit și adecvarea capitalului, cu modificările și completările 

ulterioare, având în vedere dispunerea cu întârziere de către casa centrală, a luării 

unor măsuri de către Banca Cooperatistă Unirea Brașov, cu privire la completarea 

numărului membrilor organului de conducere, pentru o perioadă de 14 luni de la 

data comunicării încetării activității directorului general adjunct al băncii 

cooperatiste; 

 nerespectarea prevederilor art.6 alin.1 din Regulamentul Băncii Naționale a 

României nr.5/2013 privind cerințe prudențiale pentru instituțiile de credit, cu 

modificările și completările ulterioare, corespondent cu prevederile art.6 alin.1 din 

Regulamentul Băncii Naționale a României nr.5/2013 privind cerințe prudențiale 

pentru instituțiile de credit, actualizat la data de 28.12.2020 cu modificările 

Regulamentului nr.11/2020, prin neasigurarea condițiilor tehnice adecvate pentru 

accesul la platforma de comunicare, a băncilor cooperatiste, în vederea 

participării la ședința Adunării generale a Băncii Centrale Cooperatiste 

CREDITCOOP, din data de 23.04.2020, astfel încât 11 bănci cooperatiste (inclusiv 

Banca Cooperatistă Unirea Brașov) nu au putut participa, aflându-se în 

imposibilitate de a-și exercita dreptul de vot. În contextul condițiilor enunțate mai 

sus, nu s-a asigurat astfel o structură operațională și organizatorică adecvată și 

transparentă. (Ordinul Prim-viceguvernatorului Băncii Naționale a României 

nr.18/16.02.2021) 

Banca Cooperatistă Unirea Brașov- avertisment scris. Motive: 

 nerespectarea prevederilor art.16 alin.1 și art.11 alin.1 din Regulamentul Băncii 

Naționale a României nr.5/2013 privind cerințe prudențiale pentru instituțiile de 

credit, cu modificările și completările ulterioare, corespondent cu prevederile 

art.6752 alin.2 și art.11 din Regulamentul Băncii Naționale a României nr.5/2013 

privind cerințe prudențiale pentru instituțiile de credit, actualizat la data de 
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28.12.2020 cu modificările Regulamentului nr.11/2020, coroborat cu art.8 din 

Regulamentul Băncii Naționale a României nr.6/2008 privind începerea activității 

și modificările în situația instituțiilor de credit, persoane juridice române, și a 

sucursalelor din România ale instituțiilor de credit din state terțe, cu modificările 

și completările ulterioare, corespondent cu prevederile art.110 alin.1 și alin.2 din 

Regulamentul nr.12/2020 privind autorizarea instituțiilor de credit și modificările 

în situația acestora, intrat în vigoare la data de 24.12.2020, precum și cu 

prevederile art.107 alin.1 din Ordonanța de urgență a Guvernului nr.99/2006 

privind instituțiile de credit și adecvarea capitalului, aprobată cu modificări și 

completări prin Legea nr.227/2007, cu modificările și completările ulterioare, 

având în vedere exercitarea neadecvată a responsabilităților de către membrii 

Consiliului de administrație al Băncii Cooperatiste Unirea Brașov, în raport cu 

perioada mare de timp în care funcția de director general adjunct nu a fost 

ocupată, post vacant încă din data de 01.05.2018, fără să fie întreprinse acțiuni în 

acest sens; 

 nerespectarea prevederilor art.11 alin.1 din Regulamentul Băncii Naționale a 

României nr.5/2013 privind cerințe prudențiale pentru instituțiile de credit, cu 

modificările și completările ulterioare, corespondent cu prevederile art.11 din 

Regulamentul Băncii Naționale a României nr.5/2013 privind cerințe prudențiale 

pentru instituțiile de credit, actualizat la data de 28.12.2020 cu modificările 

Regulamentului nr.11/2020, având în vedere neconsemnarea în convocatorul, 

respectiv în minuta ședinței Consiliului de administrație, a aspectului cu privire la 

aprobarea planului de audit intern aferent anului 2020; decontarea cheltuielilor 

de transport pentru salariații băncii cooperatiste fără a fi stabilite criterii clare; 

contractarea în perioada verificată a mai multor credite intercooperatiste de la 

Banca Centrală Cooperatistă CREDITCOOP, scopul împrumuturilor nefiind 

conform cu explicațiile aduse Consiliului de Administrație la momentul aprobării 

solicitărilor de credit; 

 nerespectarea prevederilor art.35 alin.3 lit.c) din Regulamentul Băncii Naționale a 

României nr.5/2013 privind cerințe prudențiale pentru instituțiile de credit, cu 

modificările și completările ulterioare, corespondent cu prevederile art.349 alin.1 

și alin.2 și art.3410 alin.2 lit.c) din Regulamentul Băncii Naționale a României 

nr.5/2013 privind cerințe prudențiale pentru instituțiile de credit, actualizat la data 

de 28.12.2020 cu modificările Regulamentului nr.11/2020, având în vedere 
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afectarea independenței funcțiilor sistemului de control intern, prin preluarea 

atribuțiilor directorului general adjunct de către directorul general al băncii 

cooperatiste (ulterior datei de 01.05.2018, până în prezent), astfel încât acesta s-a 

aflat în situația în care a coordonat atât activitatea funcțiilor sistemului de control 

intern, cât și a celor de promovare și vânzare produse (credite, depozite), activități 

monitorizate și controlate de funcțiile de control; 

 nerespectarea prevederilor standardului 2110 - Managementul riscului din cadrul 

Standardelor Internaționale pentru Practica Profesională a Auditului Intern, 

coroborat cu art.55 din Regulamentul Băncii Naționale a României nr.5/2013 

privind cerințe prudențiale pentru instituțiile de credit, cu modificările și 

completările ulterioare, corespondent cu prevederile art.55 din Regulamentul 

Băncii Naționale a României nr.5/2013 privind cerințe prudențiale pentru 

instituțiile de credit, actualizat la data de 28.12.2020 cu modificările 

Regulamentului nr.11/2020, deoarece funcția de audit intern nu și-a îndeplinit în 

mod corespunzător responsabilitatea de a sprijini organizația privind identificarea 

și evaluarea expunerilor la risc, întrucât nu au fost identificate deficiențe 

semnificative de către aceasta (de exemplu, fluctuație de personal ridicată, 

conflicte de interese la nivelul personalului, conduita morală îndoielnică a unui 

angajat din cadrul băncii, un număr ridicat al persoanelor care au părăsit banca și 

existența unui post vacant de Director general adjunct neocupat pentru o 

perioadă lungă de timp) și având în vedere calitatea rapoartelor de audit care 

conțin, în mare parte, descrieri ale structurilor și proceselor de la nivelul băncii, 

fiind efectuate verificări limitate, iar în cele mai multe cazuri nefiind identificate 

cauzele apariției deficiențelor constatate, respectiv evaluat impactul acestora. 

(Ordinul Prim-viceguvernatorului Băncii Naționale a României nr.16/16.02.2021) 

CEC Bank SA - avertisment scris. Motivul: 

 nerespectarea pct.12 din Ordinul Prim-viceguvernatorului Băncii Naționale a 

României nr.123/19.12.2019 privind dispunerea unor măsuri CEC Bank SA, 

respectiv: instituția de credit nu a cuantificat fluxurile comportamentale aferente 

ieșirilor din facilități angajate, care fac obiectul raportării Indicatorilor 

Suplimentari de Monitorizare a Lichidității (ALMM) din formularul C.66.01.c, în 

conformitate cu prevederile din Anexa nr. XXIII la Regulamentul UE nr.680/2014, 
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cu modificările și completările ulterioare.(Ordinul Prim-viceguvernatorului Băncii 

Naționale a României nr.11/03.02.2021) 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Reţeaua de medicină şcolară, la început de an şcolar - 680 de medici 

şi 3000 de asistenţi medicali la 7000 de şcoli, există judeţe fără niciun 

medic şcolar 

Reţeaua de medicină şcolară, la început de an şcolar, înseamnă 680 de medici şcolari şi 

3000 de asistenţi medicali la aproximativ 7000 de şcoli. Aceştia trebuie să gestioneze 

triajul epidemiologic al copiilor, să se ocupe de testare, dar şi de vaccinare, acolo unde 

există cabinete şcolare dotate corespunzător. Distribuirea lor în judeţe este inegală, cei 

mai mulţi fiind în Bucureşti, Dolj, Cluj, Iaşi, Bihor şi Argeş. Există însă şi judeţe, precum 

Călăraşiul, unde nu există niciun medic şcolar. 

Dr. Daniela Rajka, medic şcolar şi Preşedintele Societăţii Medicilor din Colectivităţile de 

Copii şi Tineri a explicat pentru News.ro unde anume se situează reţeaua de medicină 

şcolară cu o săptămână înaintea începerii cursurilor. Medicul spune că sunt foarte puţini 

medici de medicină şcolară, inegal distribuiţi în şcolile din ţară, dar că lucrurile stau mai 

bine atunci când vine vorba despre asistenţii medicali. Sunt 680 de medici şcolari şi în jur 

de 3000 de asistenţi medicali care trebuie să gestioneze triajul epidemiologic al copiilor, 

care trebuie să se ocupe de testare dar şi vaccinare, acolo unde există cabinete şcolare 

dotate corespunzător pentru acest lucru. Dr. Rajka spune că medicii şi asistenţii sunt 

inegal distribuiţi în toată ţara, cei mai mulţi fiind în Bucureşti, Dolj, Cluj, Iaşi, Bihor şi 

Argeş. Există însă şi judeţe, precum Călăraşiul, unde nu există niciun medic şcolar. 

Vaccinarea anti-Covid 19 a elevilor se poate face în foarte puţine cabinete şcolare, 

atrage atenţia medicul, pentru că foarte puţine au infrastructura necesară pentru acest 

lucru. 

Niciun medic şcolar în Călăraşi, 2 în Giurgiu, 4 în Ialomiţa, 90 în Bucureşti 

“Avem în ţară aproximativ 680 de medici şcolari şi aproximativ 3000 de asistente 

medicale în şcoli şi grădiniţe. 
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Acest personal este distribuit foarte inegal, ştim deja că în mediul rural nu avem 

medicină şcolară, deci nu avem aproape deloc medici şi asistenţi medicali în şcoli, sau 

procentul lor este sub 5%, dar avem diferenţe foarte mari şi între judeţe. 

Avem judeţe care nu au deloc medici şcolari cum ar fi Călăraşiul, sau judeţe în care avem 

doi medici şcolari cum este Giurgiu, sau Ialomiţa, cu patru medici şcolari, după cum 

avem judeţe în care reţeaua de medicină şcolară este relativ bine reprezentată, 

Bucureştiul este pe primul loc, cu o reţea destul de bine pusă la punct, asta pentru că s-

au şi făcut angajări din partea autorităţii publice locale, are cam 90 de medici pe toate 

cele şase sectoare, judeţul Dolj stă foarte bine ca personal medical, are în jur de 40 de 

medici, Clujul are în jur de 30, Bihorul are 23, Argeşul 27, Iaşiul are 25, nu ţine neapărat 

de mărimea oraşelor ci de implicarea autorităţilor şi de modul în care au reuşit să 

gestioneze reţeaua, pentru că avem oraşe foarte mari, cum ar fi Târgu Mureş, Sibiul, 

Braşovul, Aradul, care sunt oraşe foarte mari, dar în care reţeaua de medicină şcolară 

este destul de slab reprezentată. În judeţul Mureş sunt 16 medici şcolari în tot judeţul, în 

Arad sunt 13 în tot judeţul, în Sibiu sunt 11”, a declarat Dr. Daniela Rajka. 

3000 de asistenţi medicali în şcoli, în plin val 4 al pandemiei. Cei mai mulţi, în 

şcolile şi grădiniţele din mediul urban 

“Dacă la medici stăm foarte prost, la nivel de asistenţi medicali nu stăm la fel de prost în 

ţară, şcolile şi grădiniţele din mediul urban au asistenţi medicali care pot asigura triajul 

epidemiologic în această perioadă cu o situaţie epidemiologică specială, care pot 

asigura primul ajutor în şcoală. 

În ceea ce priveşte atribuţiile noastre în acest nou an şcolar, sunt din ce în ce mai multe 

pentru că, pe lângă asistenţa legată de perioada de pandemie, de triajul epidemiologic 

şi de anchetele epidemiologice care trebuie făcute la apariţia fiecărui caz, trebuie să 

facem şi testări colegilor de clasă în momentul în care se depistează un caz în acea clasă, 

după 8 zile de la contact trebuie făcută testare, se pune problema să şi vaccinăm în şcoli, 

acolo unde există cabinet cu dotare necesară şi cu medic, şi de asemenea sunt în discuţii 

şi orele de educaţie pentru sănătate care se vor derula în acest an şcolar, nu se ştie încă 

exact sub ce formă”, a explicat pentru News.ro Dr. Daniela Rajka. 

Vaccinarea anti-Covid 19 a elevilor, posibilă în foarte puţine şcoli din cauza lipsei 

infrastructurii necesare. Cele mai multe cabinete şcolare care să permită vaccinarea se 

află în Bucureşti şi Cluj.  
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Echipele mobile din centrele de vaccinare fixe care există în acest moment în ţară pot 

veni în şcolile care nu dispun de cabinete medicale şcolare dotate corespunzător şi nici 

de medic şcolar pentru a vaccina elevii care doresc acest lucru, după ce părinţii acestora 

şi-au dat acordul. 

Dr. Daniela Rajka: “Pentru a se face vaccinare, asta presupune existenţa 

calculatorului, a imprimantei, care lipseşte din cele mai multe cabinete şcolare” 

“În foarte puţine cabinete din şcoli se poate face vaccinarea, pentru că, pentru a se face 

vaccinare, asta presupune existenţa calculatorului, a imprimantei, care lipseşte, pentru că 

trebuie dat certificatul de vaccinare, şi imprimanta lipseşte din cele mai multe cabinete 

şcolare, chiar dacă au unele din ele calculator, imprimantă au foarte puţine, acces la 

internet şi un frigider care să permită ţinerea vaccinului în condiţiile respectării lanţului 

de frig. 

Extrem de puţine cabinete au, Clujul şi Bucureştiul sunt oraşele care au în cele mai multe 

cabinete dotate care să permită vaccinarea, în rest, sunt câte 4-5 cabinete în oraşele 

reşedinţă de judeţ care să aibă şi medic, şi infrastructură necesară vaccinării. 

Există posibilitatea ca echipa mobilă să se poată deplasa acolo unde există cabinetul 

medical şcolar , deci să vină cu echipă mobilă, cu medic şi calculator şi imprimantă astfel 

încât să se poată efectua vaccinarea dacă există cereri în acea şcoală. 

Se presupune că se întreabă părinţii la începutul anului şcolar câţi şi-ar dori să se 

vaccineze, dacă există un număr suficient de copii care doresc să fie vaccinaţi într-o 

şcoală şi nu există infrastructură în acea şcoală, se duce echipa mobilă şi vaccinează acei 

10, 20, 30 de copii în şcoală, ai căror părinţi şi-au dat acordul pentru vaccinare. 

Pot fi echipele mobile din centrele de vaccinare care funcţionează în acest moment, 

există centre de vaccinare fixe care au şi echipe mobile şi care până acum s-au deplasat 

în centrele rezidenţiale sau la domiciliul persoanelor, pe aceste echipe mobile se 

bazează CNCAV-ul în a vaccina şi în şcoli dacă este cazul. 

La nivel de 7000 de şcoli în toată ţara putem avea 1000, 2000 de şcoli cu personal, 17% 

dintre şcoli dacă le luăm ca număr de şcoli au personal medical, sigur că şcolile din rural 

sunt foarte multe şi cu copii puţini, deci acoperirea ca număr de copii este mai mare 

decât raportându-ne la şcoli, dar suntem puţini şi cu cabinete dotate insuficient, cred că 

activitatea de medicină şcolară, prin tot ce presupune ea, asistenţă medicală acordată 
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copiilor, merită investiţii şi se vede în această perioadă dificilă cât de importantă este o 

reţea de medicină şcolară fiabilă”, a explicat Dr. Rajka. 

Ce se întâmplă în şcolile în care nu există nici medic şcolar şi nici asistent medical? 

Dr. Rajka: “Şcolile trebuie să-şi desemneze o persoană care să ajute în toată 

această acţiune de triaj” 

”Am trecut prin asta şi în anul şcolar trecut, Triajul s-a făcut şi atunci cu sprijinul altui 

personal medical, în rural s-au implicat asistentele din asistenţa comunitară şi medicii de 

familie, o parte prin asistentele medicale din cabinetele medicilor de familie, este dificil 

pentru că şi în mediul urban nu întotdeauna asistenta medicală este, de exemplu, în 

fiecare zi în grădiniţă, ori este necesar triajul în fiecare zi în grădiniţă, este obligatoriu să-

l efectuezi în fiecare zi în grădiniţă. 

Şcolile trebuie să-şi desemneze şi ele o persoană care să ajute toată această acţiune de 

triaj şi de tot ce înseamnă probleme de sănătate în această perioadă, colaborarea cu 

conducerea şcolilor şi cu personalul din şcoli este importantă”, a spus Dr. Daniela Rajka. 

Cum va arăta anul şcolar? Preşedintele Societăţii Medicilor din Colectivităţile de Copii şi 

Tineri spune că se aşteaptă la multe cazuri de îmbolnăvire în şcoli şi anul acesta şi că 

regulile binecunoscute de protecţie şi igienă sunt, alături de vaccinare, esenţiale. Dr. 

Rajka: “Puţin probabil să nu fim într-o situaţie grea şi anul acesta” 

“Probabil că vom avea cazuri multe şi din ce în ce mai multe, probabil că lunile 

octombrie, noiembrie vor fi aproape la fel de dificile ca şi anul trecut, importantă este 

respectarea regulilor esenţiale, cum ar fi purtarea corectă a măştii, spălatul pe mâini, 

acestea sunt elemente care ne-ar ajuta, dincolo de vaccinare, pe care acum o avem în 

plus faţă de anul trecut, sperăm să nu ajungem la dimensiunile de anul trecut, dar puţin 

probabil să nu fim într-o situaţie grea şi anul acesta”, a explicat medicul. 

Care sunt actele de care au nevoie copiii la început de şcoală? Avizul epidemiologic, 

necesar doar la transferul elevului dintr-o altă unitate de învăţământ sau atunci când 

copilul este înscris pentru prima dată în colectivitate. Nu mai este necesară adeverinţa 

medicală pentru orele de educaţie fizică, dar se dau în continuare scutiri de la această 

oră pentru elevii care au boli cronice sau diferite probleme de sănătate 
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“A apărut un Ordin comun, în sfârşit modificat şi actualizat după 10 ani, în care scrie clar 

ce trebuie să aducă fiecare copil la înscrierea în colectivitate, nu este necesară 

prezentarea avizului epidemiologic după vacanţe nici pentru preşcolari, nici pentru elevi, 

singurele acte medicale sunt necesare la transfer sau la înscrierea pentru prima dată 

într-o colectivitate, deci atunci când copilul se duce pentru prima dată în grădiniţă are 

nevoie de documente medicale, atunci când se duce pentru prima dată la şcoală, dacă 

nu a frecventat o grădiniţă în care să existe medic şcolar, şi la transfer dintr-o unitate în 

alta să-şi ducă fişa medicală din unitatea din care a plecat în cealaltă unitate şcolară. 

Nu mai este necesară adeverinţa medicală pentru orele de educaţie fizică. Elevii cu 

boli cronice pot obţine scutiri 

Avizul epidemiologic după vacanţă nu mai este necesar, în plus, nu mai este necesară 

adeverinţa medicală pentru orele de educaţie fizică. Acest Ordin apărut nou anulează 

prevederile celorlalte ordine care spuneau că nu poţi să faci educaţie fizică dacă nu ai o 

adeverinţă medicală cum că poţi să faci educaţie fizică, această prevedere este anulată, 

deci nu mai trebuie să meargă practic părintele la medicul de familie pentru acest 

început de an, dacă nu este un copil nou înscris în colectivitate. 

Toate părerile, inclusiv cardiologii pediatri cu care ne-am consultat, consideră că această 

adeverinţă nu este necesară, se dau în continuare scutirile de educaţie fizică, deci fiecare 

copil care are o boală cronică în evidenţă beneficiază de scutirea de educaţie fizică, 

merge la control la specialist pentru obţinerea acestei scutiri de educaţie fizică, un copil 

care s-a înscris la şcoală poate să facă, dacă nu are contraindicaţii, poate să facă absolut 

toate orele care sunt înscrise în program. Este oră de educaţie fizică, nu de sport, ar 

presupune că efortul nu este foarte mare, oricum un consult clinic nu poate depista cele 

mai grave probleme de sănătate, este greu să crezi că medicul de familie poate să 

depisteze printr-un consult şi să spună că nu poate face educaţie, nu putem să-i 

trimitem oricum pe toţi la specialist, este un lucru bun faptul că nu trebuie această 

adeverinţă”, consideră dr. Daniela Rajka, Preşedintele Societăţii Medicilor din 

Colectivităţile de Copii şi Tineri. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 
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 Klaus Iohannis, mesaj după decesele lui Ivan Patzaichin și Ion 

Caramitru: Ne lasă astăzi mai săraci! 

Președintele Klaus Iohannis a ținut să transmită un mesaj, după trecerea în neființă a lui 

Ivan Patzaichin și Ion Caramitru. Președintele susține că aceste două decese ale celor doi 

titani ai sportului și teatrului românesc ne ”lasă mai săraci, consolați doar de amintirea 

gloriei pe care au dăruit-o României”. 

”Astăzi este o zi tristă pentru țara noastră. Ne despărțim de doi dintre cei mai iubiți 

români. Ivan Patzaichin și Ion Caramitru au luminat arenele sportive și scenele pe care au 

urcat. Învingători și strălucitori în sport și teatru, Ivan Patzaichin și Ion Caramitru, prin 

dispariția lor neașteptată, ne lasă de azi mai săraci, consolați doar de amintirea gloriei pe 

care au dăruit-o României prin energia, talentul, dăruirea și eforturile lor de a fi cei mai 

buni. Condoleanțe familiilor și celor dragi pentru pierderea suferită!”, scrie Klaus 

Iohannis. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Creșterea prețurilor la energie generează un val la nivel mondial: sunt 

așteptate proteste masive 

Preţurile gazelor naturale înregistrează creşteri istorice şi reprezintă o veste proastă 

pentru toată lumea, de la producătorii de ceramică din China la clienţii patiseriilor din 

Paris, arată o analiză realizată de Institute for Energy Economics and Financial Analysis, 

potrivit căreia iarna care va veni va da lumii o lecţie dureroasă despre cât de importante 

au devenit gazele pentru economie, transmite Bloomberg. 

Costul gazelor naturale se află deja la niveluri record pentru această perioadă pe 

majoritatea pieţelor şi va creşte probabil în continuare, riscând să pună în pericol 

redresarea din pandemia de Covid-19, informează News.ro. 

Preţurile prea mari ar putea reduce cheltuielile oamenilor şi eroda salariile prin inflaţie, 

iar băncile centrale vor avea de luat decizii dificile. 

Mai rău decât atât, actualele deficite de ofertă ar putea avea un efect negativ asupra 

activităţilor industriale, chiar să provoace pene de energie în ţările aflate în dezvoltare, 

ceea ce ar putea duce la declanşarea unor tulburări sociale. 
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”Energia stă la baza unei economii”, a spus Bruce Robertson, analist la Institute for 

Energy Economics and Financial Analysis. 

”Preţurile ridicate ale energiei reverberează prin lanţul de aprovizionare” şi ar putea 

împiedica redresarea incipientă, a spus el. 

Costurile energiei sunt în creştere în întreaga lume, pe măsură ce refacerea cererii din 

cele mai grave blocaje provocate de Covid-19 se loveşte de constrângerile de 

aprovizionare. 

Petrolul a consemnat deja o lungă creştere, care a început la sfârşitul anului 2020 şi s-a 

încheiat în iulie cu valori maxime multianuale de peste 75 dolari pe baril. 

Preţurile gazelor au început să crească serios la începutul verii în emisfera nordică, când 

a devenit din ce în ce mai clar că nu există o ofertă suficientă în Europa pentru a permite 

refacerea obişnuită a stocurilor epuizate în timpul iernii. 

Cel mai mare furnizor al continentului, Rusia, limitează exporturile prin conducte din mai 

multe motive, inclusiv cererea internă ridicată, întreruperile producţiei şi un acord pentru 

reducerea livrărilor prin Ucraina. 

”Toată vara am fost în întîrziere cu refacerea stocurilor”, a spus Alfred Stern, director 

general al producătorului austriac de petrol şi gaze OMV. 

Consumatorii din Europa sunt acum la mila vremii, iar traiectoria preţurilor ”va depinde 

acum de cât de rece va fi iarna asta”, a mai spus Stern. 

În Europa, preţul gazului l-a depăşit pe cel al petrolul, dar problema nu este limitată la 

această regiune. 

În timp ce constrângerile ruseşti în materie de aprovizionare nu afectează direct 

consumatorii din Asia, aceştia trebuie să concureze cu Europa pentru livrările de gaze 

naturale lichefiate pe mare, aceştia fiind obligaţi să plătească preţuri mai mari pentru a 

asigura livrările. 

"Preţurile ridicate la gaze sunt astăzi o problemă pentru Europa. Ar putea fi o problemă 

şi pentru Asia ", a declarat, vineri, într-un interviu la Bloomberg TV, Francesco Starace, 

CEO-ul Enel. 
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Piaţa GNL este cea care leagă Europa, Asia şi SUA, iar preţurile ridicate de acolo se 

extind pe piaţa internă americană, stimulând exporturile mai mari de combustibil 

lichefiat. 

Contractele la termen pentru gazele naturale din New York au crescut cu 80% în acest 

an, la cel mai mare nivel din 2018, deşi sunt încă mult mai mici decât pe celelalte pieţe 

globale importante. 

”Piaţa europeană şi piaţa americană se află într-un loc similar în timp ce se îndreaptă 

către sezonul de încălzire. Ar putea să existe motive de îngrijorare referitoare la 

adecvarea rezervelor, dacă vom avea vreme mai rece decât în mod normal, având în 

vedere aşteptările mari privind exporturile de GNL”, a spus Nina Fahy, analist pentru 

gaze naturale la Energy Aspects din New York. 

În întreaga lume, consecinţele economice ale creşterii preţurilor gazelor naturale devin 

evidente. Tereos SCA, cel mai mare producător de zahăr din Franţa, a avertizat luna 

trecută că preţul combustibilului afectează procesarea zahărului în Europa, crescând 

enorm costurile de producţie, potrivit unui e-mail trimis clienţilor văzut de Bloomberg 

News. 

Preţurile ridicate ale energiei creează ”o presiune inflaţionistă asupra oricărui alt cost” 

care va ajunge să fie transmisă clienţilor, a declarat Pascal Leroy, vicepreşedinte senior 

pentru resurse de bază la Roquette Freres SAS, o companie de prelucrare a produselor 

alimentare din nordul Franţei. 

În China, cel mai mare importator mondial de gaze, fabricile de ceramică au fost nevoite 

să reducă producţia din cauza preţurilor ridicate din provinciile Guangdong şi Jiangxi, 

potrivit informaţiilor locale. 

Facturile de utilităţi în creştere ”au sabotat” afacerile producătorului de oţel Mughal 

Steels din Pakistan, potrivit directorului operaţional Shakeel Ahmad. 

”Consumăm mai întâi gaze şi primim o factură mare mai târziu. Cum pot să mă întorc la 

un client spunând că trebuie să adaug costuri suplimentare la oţelul pe care i l-am 

vândut”, a spus el. 

JPMorgan Chase a declarat săptămâna aceasta că indicele managerilor din sectorul 

productiv mondial a scăzut în august la un nivel minim al ultimelor şase luni, deşi indică 

în continuare extinderea. 
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Unele ţări sărace, cum ar fi Bangladesh, nu îşi pot permite să achiziţioneze suficiente 

surse de energie pentru a-şi menţine economiile. Unele sisteme de irigaţii din ţară pot 

funcţiona numai noaptea din cauza raţionalizării energiei, potrivit persoanelor 

chestionate de Bloomberg. 

Preţurile actuale ale GNL în Asia nu sunt ”normale. S-ar putea să fie refuzuri din partea 

clienţilor care nu şi le pot permite ”, a declarat Leonid Mikhelson, CEO al producătorului 

rus de GNL Novatek PJSC. 

Producătorii americani nu au simţit încă impactul creşterii costului gazului, deoarece 

multe industrii cu consum intensiv de energie, precum oţelul şi produsele petrochimice, 

au obţinut preţuri mai mari, a spus Fahy of Energy Aspects. 

O criză care se desfăşoară în mare parte în industria grea din Europa şi Asia s-ar putea 

răspândi în curând pe arena politică şi macroeconomică. 

Dacă gospodăriile şi întreprinderile vor primi facturile  în creştere pentru serviciile d 

utilităţi, acestea ar putea încerca să crească salariile sau preţul bunurilor pe care le vând, 

agravând presiunea inflaţionistă deja rezultată din lanţurile de aprovizionare tensionate. 

Rata inflaţiei de bază în zona euro se află deja deja la 3%, cel mai ridicat nivel din ultimii 

10 ani. Oficialii Băncii Centrale Europene insistă că această creştere a preţurilor post-

pandemică ar trebui să se dovedească temporară, dar o creştere durabilă le-ar complica 

capacitatea de a susţine în continuare economia prin politica monetară ultra-relaxată. 

"Probabilitatea ca producătorii să transfere costurile cumpărătorilor este foarte mare", a 

spus Carsten Brzeski, economist la ING Groep NV din Frankfurt. Asta înseamnă că inflaţia 

poate ”să nu fie atât de tranzitorie”. 

O creştere durabilă a preţurilor pentru bunurile esenţiale poate avea consecinţe sociale. 

"În multe economii emergente, chiar şi creşteri uşoare ale preţurilor cu amănuntul la 

combustibil sau la energie pot duce la dificultăţi economice şi tulburări publice", au 

declarat analiştii Eurasia Group într-o notă datată 31 august. 

În Pakistan, guvernul a fost supus criticilor pentru achiziţionarea celor mai scumpe livrări 

de GNL de când ţara început să importe combustibilul în 2015. 
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Costul energiei ar putea deveni un ”cartof fierbinte” în viitoarele alegeri germane, a 

declarat Ole Hansen, şeful strategiei pentru mărfuri la Saxo Bank. 

”Opinia publică nu este concentrată încă pe creşterea preţurilor la energie. Dar la un 

moment dat, opinia publică va reacţiona şi va începe să pună întrebări: ce se întâmplă 

aici?”, a declarat Julien Hoarau, şeful firmei de consultanţă Engie EnergyScan din Paris. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 MAE: Alți 80 de cetățeni afgani au fost evacuați duminică din 

Afganistan și urmează să ajungă în România 

Încă 80 de cetăţeni afgani au fost evacuaţi cu succes din Afganistan duminică dimineaţă, 

pe cale terestră, aflându-se în siguranţă pe teritoriul Pakistanului, informează Ministerul 

Afacerilor Externe (MAE). 

Potrivit sursei citate, cetăţenii afgani evacuaţi în acest grup (colaboratori ai forţelor 

armate române, studenţi cu burse în România, alte categorii vulnerabile: un profesor 

universitar activ în domeniul drepturilor omului, un reprezentant al poliţiei afgane, 

membrii acestora de familie) au fost preluaţi de un reprezentant al Ambasadei României 

la Islamabad şi transportaţi într-un loc unde vor rămâne până la definitivarea 

procedurilor specifice în vederea continuării deplasării către România. 

MAE informează că, potrivit procedurilor anterioare, reprezentanţii Ambasadei României 

la Islamabad au emis vize şi documente membrilor acestui grup de cetăţeni afgani 

evacuaţi, asigurându-le tranzitul teritoriului afgan şi accesul pe teritoriul statului 

pakistanez. Au fost, totodată, întreprinse toate demersurile diplomatice necesare pe 

lângă autorităţile pakistaneze pentru evacuarea cetăţenilor afgani în condiţii de 

siguranţă. 

Ca urmare a demersurilor complexe ale Celulei de Criză Interinstituţionale coordonate 

de ministrul Afacerilor Externe, până în prezent au fost evacuaţi în total 156 de cetăţeni 

afgani din categoriile de persoane vulnerabile menţionate anterior: colaboratori ai 

trupelor române în teatrul de operaţiuni din Afganistan, studenţi cu burse în România, 

jurnalişti, activişti pentru drepturile omului, magistraţi şi membri de familie ai acestora. 
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Cei 156 de cetăţeni afgani evacuaţi până acum se adaugă celor 49 de cetăţeni români 

care au dorit să fie repatriaţi şi unui număr şapte cetăţeni ai unor state aliate. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 

 

 Margaritis Schinas, vicepreședinte al Comisiei Europene: 'Este 

momentul pentru o politică migratorie comună' 

Vicepreşedintele Comisiei Europene pentru promovarea modului de viaţă european, 

Margaritis Schinas, a declarat sâmbătă că speră ca afluxul ilegal de migranţi la frontierele 

de est ale Uniunii Europene să fie drept un catalizator pentru stabilirea unor reguli 

comune în materie de migraţie, relatează AFP şi Reuters. 

Schinas s-a deplasat sâmbătă la graniţa dintre Lituania şi Belarus unde s-a înregistrat o 

creştere puternică a fluxului de migranţi ilegali din Belarus. 

''Situaţia de aici prezintă un alt mesaj pentru noi în Uniunea Europeană: că este 

momentul să trecem la un cadru european mai previzibil şi mai complet pentru politica 

migratorie'', a declarat Schinas jurnaliştilor. 

''Acum este momentul politic pentru a trece de la o operaţiune de luptă împotriva 

incendiilor la o operaţiune arhitecturală'', a adăugat el. 

Comisia Europeană a propus un nou pact privind migraţia şi azilul în 2020 pentru a 

elabora o politică comună cu privire la aceste subiecte. Dar negocierile au fost oprite de 

pandemia de COVID-19. 

UE este acum din ce în ce mai preocupată de posibilul aflux de migranţi din Afganistan, 

după ce talibanii au preluat controlul asupra ţării la mijlocul lunii august, potrivit 

Agerpres.ro. 

În Lituania, migraţiile ilegale au explodat anul acesta, numărul de noi sosiţi detectaţi la 

frontieră ajungând deja la peste 4.100, comparativ cu doar 81 în 2020. 
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UE îl acuză pe preşedintele Belarusului, Aleksandr Lukaşenko, că a orchestrat afluxul de 

migranţi în Lituania, Polonia şi Letonia în represalii la sancţiunile impuse regimului de la 

Minsk de către UE în urma represiunii opoziţiei după scrutinul prezidenţial contestat 

anul trecut. 

Numeroase state membre se tem că evenimentele din Afganistan ar putea duce la o 

repetare a crizei migranţilor cu care s-a confruntat Europa în 2015-2016, când sosirea a 

peste un milion de migranţi din Orientul Mijlociu a pus la încercare sistemele de 

securitate şi de beneficii sociale ale ţărilor europene şi a alimentat sprijinul pentru 

grupurile de extremă dreapta, notează Reuters. 

''Este adevărat că acum suntem într-o criză majoră, dar nu UE a provocat situaţia, totuşi 

suntem chemaţi din nou 

să participăm la găsirea unei soluţii'', a declarat comisarul grec pentru cotidianul austriac 

Wiener Zeitung. 

Potrivit Înaltului Comisariat al ONU pentru Refugiaţi (UNHCR), până la 500.000 de afgani 

ar putea pleca din ţara lor până la sfârşitul anului. 

De data aceasta, UE a fost mai bine pregătită, cu o protecţie mai puternică a graniţelor 

externe şi resurse financiare pentru a ajuta statele vecine Afganistanului, în timp ce 

politicile statelor UE sunt din ce în ce mai mari convergente, a spus de asemenea 

Schinas. 

''Prin urmare, consider că acum este momentul pentru a conveni asupra unei politice 

europene comune pentru migraţie şi azil, aşa cum am propus în Comisia Europeană în 

septembrie'', a conchis el. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Talibanii s-au angajat să garanteze securitatea echipelor de ajutor 

umanitar în Afganistan (ONU) 

Talibanii s-au angajat duminică să garanteze securitatea echipelor de ajutor umanitar şi 

accesul ajutorului în Afganistan în cadrul unei întâlniri cu responsabilul ONU pentru 

probleme umanitare, a anunţat un purtător de cuvânt al Naţiunilor Unite, relatează AFP. 
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Britanicul Martin Griffiths, secretar general adjunct al ONU pentru probleme umanitare, 

se află la Kabul pentru mai multe zile de discuţii cu liderii talibani, întrucât ţara este 

ameninţată de o criză umanitară la scară largă. 

 

''Autorităţile s-au angajat să asigure siguranţa şi securitatea echipelor umanitare, 

precum şi accesul la ajutorul umanitar pentru persoanele care au nevoie şi libertatea de 

circulaţie a angajaţilor în domeniul umanitar - atât bărbaţi, cât şi femei'', a declarat, 

potrivit unui comunicat, purtătorul de cuvânt al ONU, Stéphane Dujarric. 

 

La rândul său, Griffiths a reafirmat angajamentul comunităţii umanitare de a oferi 

''asistenţă umanitară imparţială şi independentă'', se arată în comunicat. El le-a cerut 

tuturor părţilor să asigure respectarea drepturilor femeilor, atât în rândul populaţiei, cât 

şi în rândul echipelor de ajutor umanitar. 

 

Jumătate dintre cei 38 de milioane de locuitori au nevoie de ajutor umanitar şi mai mult 

de jumătate dintre copiii sub cinci ani vor suferi de foame în anul următor, avertizează 

ONU. Zborurile umanitare ale ONU au fost reluate recent spre nordul şi sudul 

Afganistanului, a declarat joi Dujarric, exprimându-şi speranţa că vor putea fi 

intensificate în curând. 

 

Secretarul general al ONU Antonio Guterres urmează să organizeze o reuniune la 

Geneva pe 13 septembrie între statele membre pentru a obţine o creştere a ajutorului 

umanitar acordat Afganistanului.  

(Sursa: Agerpres) 


